

التجارة في الشرق الأوسط وانعكاساتها الدولية

تشهد منطقة الشرق الأوسط تصاعداً في التوترات الدولية بسبب حروب الطاقة التي تؤثر في السياسات الاستراتيجية للدول. من جهتها، تسعى القوى الكبرى إلى السيطرة على مصادر الطاقة لضمان استمرارية إمداداتها، وهو ما يظهر في النزاعات الإقليمية المستمرة. انطلاقاً من ذلك، تتجلى أهمية التجارة في الشرق الأوسط، لا سيما في مجالات الطاقة، من خلال جعلها محوراً للمنافسة بين دول المنطقة والعالم.

يوفر الموقع الاستراتيجي لمنطقة الشرق الأوسط ميزة تجارية طويلة المدى، إذ تمثل جزءاً من أهم طرق التجارة العالمية، ما يمنح الدول باباً واسعاً للانفتاح على السوق العالمية. ومع تأهيل البنية التحتية باستخدام التقنيات الحديثة، تُصبح المنطقة مركزاً رئيسياً للتجارة العالمية، إلا أن ذلك يرتبط ارتباطاً وثيقاً بضمان الاستقرار الأمني على المستوى الإقليمي والعالمي. وتزداد أهمية هذه المنطقة نتيجة الموارد الطبيعية الهائلة التي تحتجزها، مثل النفط والغاز الطبيعي في دول الخليج، إلى جانب الموارد المستكشفة حديثاً في الحوض الشرقي للبحر المتوسط.

لكل ذلك، يؤدّي الشرق الأوسط دوراً بارزاً في التجارة العالمية، ما يعزّز من الأهمية التجارية للمنطقة على الصعيد الدولي خاصة عبر قناة السويس ومضائق البوسفور وجبل طارق وباب المندب، وذلك يعود إلى حركة التجارة المتغيرة وتنوع نشاطاتها التي أتاحت فرصاً جديدة لاستثمارات الشركات وتوسّع أعمالها. إن تعزيز مكانة المنطقة كمركز تجاري عالمي يحسّن إمكانات النمو الاقتصادي، مع ضرورة إجراء تقييمات للسياسة اللوجستية للتمكن من استيعاب الطلبات المتزايدة ومجاراة المنافسة المتصاعدة، إذ يُمثل التحول الرقمي في قطاع اللوجستيات، والمدفوع بالذكاء الاصطناعي، إحدى الطرق الجديدة لتحسين العمليات التجارية.

لقد أسفر ارتفاع سقف الطموحات الاستراتيجية للدول الكبرى عالمياً وإقليمياً، بما في ذلك الطموحات الاقتصادية والتجارية، إلى نشوب نزاعات داخلية وخارجية، أو حتى تغيير بعض الأنظمة. في هذا السياق، تشير التحولات الأخيرة في المنطقة ولا سيما في أوكرانيا وسوريا وفلسطين المحتلة إلى أن الحرب على الغاز والنفط أصبحت سمة مهيمنة في العلاقات الدولية، بحيث تتداخل مصالح الدول المنتجة والمستهلكة للطاقة. ورغم اكتشافات الغاز في بعض الدول، فإن النزاعات المستمرة تحدّ من استثمار هذه الموارد، وتطرح الإشكالية مجدداً حول احتمال تحول حروب الطاقة إلى أداة رئيسية لصراع القوى.

العميد حسين غدار
مدير التوجيه

TRADE IN THE MIDDLE EAST

and its International Implications

The Middle East region is witnessing an escalation in international tensions due to energy wars that are impacting the strategic policies of nations. Major powers seek to control energy sources to ensure the continuity of their supplies, which is evident in ongoing regional conflicts. From this perspective, the importance of trade in the Middle East, particularly in the energy sector, manifests as it becomes a focal point of competition among regional and global nations.

The strategic location of the Middle East provides a long-term trade advantage, as it represents a crucial part of the world's major trade routes, thus granting countries in the region a wide gateway for opening up to the global market. With the development of infrastructure using modern technologies, the region becomes a major hub for global trade. However, this is closely linked to ensuring security stability at both the regional and global levels. The importance of this region increases due to the vast natural resources it holds, such as oil and natural gas in the Gulf countries, along with newly discovered resources in the Eastern Mediterranean basin.

For all these reasons, the Middle East plays a prominent role in global trade, enhancing the region's commercial significance internationally, particularly through the Suez Canal, the Straits of Bosphorus, Gibraltar and Bab Al Mandeb. This is due to the changing trade flows and the diversification of activities, which have provided new opportunities for company investments and the expansion of their operations. Enhancing the region's position as a global trade hub improves its growth potential, with the need to conduct assessments of logistics policies to accommodate the increasing demand and keep up with rising competition. The digital transformation in the logistics sector, driven by artificial intelligence, represents one of the new ways to improve business operations.

The rise in the strategic ambitions of major global and regional powers, including economic and trade aspirations, has led to internal and external conflicts, and even changes in some regimes. In this context, recent transformations in the region, particularly in Ukraine, Syria, and occupied Palestine, indicate that the war over gas and oil has become a dominant feature in international relations, where the interests of energy-producing and consuming countries intersect. Despite the discovery of gas in some countries, ongoing conflicts hinder the investment in these resources, raising the issue once again of the potential for energy wars to become a key tool in the struggle for power.

Brigadier General Hussein Ghaddar
Director of Orientation